
Kronika města Chodova za rok 1988
ÚVOD
    Rok 1988 proběhl ve znamení dalších mírových iniciativ ze strany všech států, kterým záleží na tom, aby svět 
spěl ke svému rozkvětu,  nikoliv ke zkáze.   Došlo k uzavření několika dílčích smluv o snížení stavu zbraní. 
Hlavní úlohu sehrává stále Sovětský svaz, z jehož strany dochází již ke konkrétním činům. 
O tom, že kapitalistické a socialistické státy nemusí  stát  vždy na opačné straně fronty svědčí událost,  která 
otřásla  celým  světem.  Bylo  to  jedno  z největších  zemětřesení  všech  dob,  zemětřesení  v sovětské  Arménii. 
Bezprostředně  po  události  na  konci  tohoto  roku,  poskytly  pomoc  všechny  země,  bez  rozdílu  politického 
smýšlení.
     V našem státě  pokračovala  přestavba  hospodářského  mechanismu  s rozdílnými  výsledky.  Ne  všechny 
teoretické předpoklady se ukázaly správnými a tak řada potíží u nás přetrvává. 
I město Chodov má celou řadu problémů, které se jeho představitelé ve spoluprácí s podniky snaží vyřešit ke 
spokojenosti občanů. 

ČINNOST MĚSTSKÉHO NÁRODNÍIHO VÝBORU
Z činnosti rady MěstNV

     Rada   MěstNV se sešla celkem třiadvacetkrát, z toho čtyřikrát na mimořádných zasedáních. 
Hodnotila výsledky činnosti organizací řízených národním výborem, zabývala se přípravou podniku bytového 
hospodářství  na  státní  podnik.  Řídila  a  pravidelně  hodnota  činnost  odborů,  komisí  a  občanských  výborů. 
Zabývala  se  kontrolou  plnění  investičních  i  neinvestičních  akcí  „Z“,  opravami  školských  zařízení,  plněním 
harmonogramu  prací  na  teplofikačních  zařízeních,  vodovodních  řádech,  zásobováním  města,  rozvojem 
obchodních  sítí  a  služeb,  životním  prostředím,  sociálními  otázkami,  zdravotnictvím  a  řadou  organizačních 
záležitostí. Průměrná účast poslanců na zasedáních rady činila 91,15%. Neúčast byla vždy řádně omluvena. 

Z činnosti plenárního zasedání  

     Plenární zasedání bylo svoláno podle plánu šestkrát a jedenkrát mimořádně na základě požadavku poslanců. 
    Program jednáni obsahoval zásadní a rozhodující otázky, které měly určující význam pro život obyvatel. Na 
plenárních  zasedáních  byly  projednávány  oblasti  kultury,  plánu  a  rozpočtu,  hospodaření,  bytové  politiky, 
dodržování socialistické zákonnosti a veřejného pořádku, činnost volených orgánů, plnění volebního programu, 
výkon státní správy, vyřizování stížností, ochrana životního prostředí, oblast školství, tělovýchovy a zemědělství 
v podmínkách našeho města. 
    Účast poslanců na plenárním zasedání byla 92 %, v průměru šedesát poslanců. 
V průběhu roku došlo v poslaneckém sboru k šesti změnám v doplňovacích volbách     

    Volební obvod č. 51 Jiří  Mykina
                                67 Petr Zeman 
                                48 Antonín Kamlár
                                50 ing. Jan Smolka

    Průměrná účast občanů včetně poslanců na jednom plenárním zasedání činila 169 osob. 

Z činnosti komisí

     Komise pracovaly podle svých plánů v souladu s plánem plenárních zasedání. Zapojují se do jejich přípravy 
tím, že své návrhy a náměty jednak zakotvují do projednávaného materiálu a dále s nimi seznamují plenární 
zasedání v diskusních příspěvcích. 
    V roce 1988 probíhaly opět „ Hovory s mládeží“, při nichž jsou přítomni předsedově všech komisí, včetně 
funkcionářů národní výboru s cílem seznámit co nejvíce mladých lidí s úkoly a prací národního výboru, jeho 
volených orgánů a aktivů.



Komise ochrany veřejného pořádku

     je složena ze 7 poslanců, 5 odborníků a 4 aktivistů. V roce 1988 zasedala dvanáctkrát s celkovou účastí 90,2 
%.
     Na každém zasedání byly pravidelně sdělovány informace Okresního soudu o nástupech či ukončení trestu 
našich občanů, rovněž projednala sdělení o uložených ochranných dohledech. 
     Se základní organizací Svazu požární ochrany jednala o zabezpečení protipožárních preventivních prohlídek. 
Velmi slabá je činnost protialkoholního sboru, který se řídí jen málo podnětnými pokyny okresního sboru. 

Komise plánovací a finanční

     má  6 poslanců, 4 odborníky a 2 aktivisty. Na zasedáních byl projednán rozpis plánu a rozpočtu národního 
výboru, čtvrtletní rozbory hospodaření Technických služeb a podniku bytového hospodářství, plnění všech úkolů 
akce "Z"„
     V dubnu se členové komise zúčastnili zasedání okresní plánovací komise. 

Komise sociálních věcí a zdravotnictví     

     se sešla podle plánu dvanáctkrát s účastí 92,3 %. Projednala celou problematiku sociální zabezpečení včetně 
zdravotnického úseku.
Dále byla činnost komise zaměřena na úsek zdravotnictví, zejména dodržování ordinačních hodin a rozdělení 
obvodů na dětském středisku. 
     Komise sledovala a posuzovala stav na úseku sběru léčivých bylin, stav v zásobování léky a kádrovou situaci 
na zdravotním středisku. 

Komise školská a kulturní

     pracovala se šesti poslanci, pěti odborníky a dvanácti aktivisty. Sešla se celkem dvanáctkrát s účastí 95,4 %.
     Pravidelně  bylo  sledováno  plnění  jednotného  plánu  kulturně  výchovné  činnosti,  činnost  školských  a 
předškolských zařízení včetně jejich údržby. Projednávány b yly otázky, týkající se činnosti  obou závodních 
klubů, práce pionýrské organizace. Jako nedílná součást pracovala komise záškolácká, která řešila záškoláctví na 
školách. Složitější případy byly postoupeny správní komisi péče o rodinu a děti a komisi pro přestupky. 
     V oblasti kultury bylo kontrolováno dodržování povolovacího řízení, kapacity, pořadatelské služby, uzavírací 
doby a podávání alkoholu mladistvým. 

Komise pro mládež a tělovýchovu

     změnila  funkci  předsedy.  Byl  jí  pověřen  s.  Nalevajko.  Docházka  členů  komise  byla  pouze  62  %. 
Nepravidelná práce měla negativní dopad na činnost komise.  
     Byla sledována především oblast údržby a stavu sportovišť, vztahy a činnost chodovských tělovýchovných 
jednot a úroveň tradičních masových akcí.

Komise výstavby

     měla  při svých jednáních osmdesátiprocentní účast. Při každém zasedání byla projednána zpráva o přípravě a 
plnění akcí „Z“. Projednávala se též výstavba domků v Ruské ulici na pozemku současné chovatelské kolonie. 

 
Komise bytová

     se  scházela,  vzhledem  k projednávané  problematice  každých  14  dnů.  Z důvodu  velkého  rozsahu  byla 
doplněna o další dva aktivisty. 
     



Komise místního hospodářství           

      se   zabývala  především prací a připomínkami spotřebitelské rady, plněním harmonogramu oprav teplených 
zařízení a stavem na úseku odpadových surovin. V referátu komise je i  sledování práce technických služeb, 
drobné provozovny a bytového podniku.
      Spotřebitelská rada má 8 členů a je zaměřena na kontroly v prodejnách a závodech veřejného stravování. 

Z činnosti občanských výborů

     Ke zkvalitnění  práce  jsou svolávány pravidelné  porady předsedů občanských  výborů.  V roce 1988 se 
uskutečnilo 6 porad s průměrnou účastí 39 předsedů OV. Podle projednávané problematiky se jich zúčastňují 
zástupci Technických služeb, bytových organizací, vedoucích odborů i uličních organizací Komunistické strany 
Československa.
     24. března se sešla městská konference, která projednala hlavní úkoly národního výboru i občanských výborů. 
Ne všechny občanské výbory vykazovaly činnost, která by přispívala ke zlepšení životního prostředí v oblasti 
jejich  působnosti.  Za  přispění  uličních  organizací  KSČ  byly  zaktivizovány  tři  občanské  výbory,  v dalších 
jedenácti však aktivita poklesla. Téměř ve všech obvodech se projevuje nezájem o funkci předsedy, či člena 
občanského výboru. Přesto převážná většina spolupracuje s národním výborem velmi dobře a pomáhá plnit jeho 
náročné úkoly.  
V jednotlivých občanských výborech je sledována účast občanů na veřejných schůzích, plenárních zasedáních 
národního výboru, konferencích a poradách. 
     V kulturní oblasti byla činnost zaměřena na práci s mládeží nebo starými občany, na akce k Mezinárodnímu 
dni žen,  Mezinárodnímu dni dětí,  spolupráci  se  Sborem pro občanské záležitosti,  na brigádnickou pomoc a 
směny Národní fronty.
     Z jednání občanských výborů bylo národnímu výboru postoupeno 141 připomínek a námětů, z toho bylo 
vyřízeno jen 127. Připomínky se týkaly zejména oprav a údržby bytového fondu, nedostatků v dodávkách pitné i 
užitkové vody, čistoty města, špatné slyšitelnosti městského rozhlasu a zásobování ve městě. 
     Vzhledem k dosavadnímu nedostatkům a neřešeným problémům v obvodech je do značné míry ovlivněna 
aktivita občanských výborů i občanů. 
     Komise pro rozvoj práce občanských výborů na svém provizorním zasedání zhodnotila práci jednotlivých 
výborů podle kritérií soutěže a stanovila pořadí

1.   OV č.   9  předseda Ladislav Frélich                         ulice Karlovarská
2.   OV č. 40                  Anna Harapátová                               Říjnová
3.   OV č. 26                  Jan Vaňáč                                          Palackého
4.   OV č. 16                  Zdeněk Dražný                                  9. května
5.   OV č. 14                  Zdeněk Řehoř                                    Jiráskova
6.   OV č. 25                  Ladislav Mach                                    Palackého
7.   OV č. 29                  Walter Kofroň                                     Tovární
8.   OV č. 47                  Václav Trojan                                     U koupaliště                   
9.   OV č. 45                  Jiří Kupec                                           U koupaliště
10. OV č. 12                  Hana Krásná                                      Poděbradova 
      
     Pořadí občanských výborů v celoměstské soutěži bylo zveřejněno ve Zpravodaji města Chodova.

 
Plnění volebního programu

Oblast ekonomická a sociální

Komplexní bytová výstavba
     Termín prací na dokončení technické a občanské vybavenosti nebyl ze strany dodavatele dodržen. 
Nákupní středisko „Luna“ má být dokončeno v dubnu příštího roku.   
Občanům byly přiděleny pozemky pod vodojemem pro stavbu devíti rodinných domků.

Investiční akce „Z“



     Plánovaná  hodnota  díla  ve  výši  1140 tisíc  korun  byla  splněna  při  značně  snížených  nákladech.  Byla 
připravena náhradní plocha pro výkup sběrných surovin v Nejdecké ulici v důsledku rekonstrukce a rozšíření 
stávajícího objektu. V závěru roku bylo dokončeno osvětlení autobusového nádraží.

Neinvestiční akce „Z“
     V neinvestičních akcích „Z“ nebylo stoprocentní  plnění.  Schodek byl zapříčiněn smluvní  nezajištěností 
rekonstrukce Dvořákovy ulice a nižším plněním ve výstavbě areálu aktivního odpočinku. 
Základní akce, tj. úprava zelených ploch, údržba hřišť byly zahájeny při jarních měnách Národní fronty. Bylo 
odpracováno 120794 hodin. 
     Dokončena byla, s výjimkou regulační stanice plynu, oprava Kulturního domu ve Staré Chodovské. 
Do  užívání  byl  též  předán  urnový  háj  na  místním  hřbitově.  Průběžně  byla  zajišťována  údržba  místních 
komunikací a dána do provozu lávka v Husově ulici. 

Doprava
     Technické služby města zajišťovaly čištění komunikací a chodníků ve městě při využití veškeré mechanizace. 
Úklid po zimní sezóně byl proveden v dubnu. Bylo zajištěno vyčištění kanalizačních vpustí. Stále není dořešena 
otázka úprav viaduktu, který patří mezi dopravně nebezpečná místa.   

Obchod a veřejné stravování
      V květnu byla uvedena do provozu prodejna hospodářských potřeb v Nádražní ulici. 
Prodejna textilní galanterie ve Fučíkově ulici byla otevřena v červenci. V téže ulici byla přestěhována do nového 
prostředí sběrna  Snahy Karlovy Vary a v současné době je dokončována dílna. Tím by se měly zkrátit termíny 
oprav obuvi. 
     Restaurační zařízení jsou postupně malována, v provozovně  Sparta byla provedena rekonstrukce a doplnění 
osvětlení. Do provozu byly dány nové prostory restaurace Daliborka. 

Placené služby
     Plánovanou sběrnou službu oprav šicích strojů se nepodařilo zajistit. Rovněž není dosud realizováno rozšíření 
drobné provozovny o nákladní dopravu. Přes veškeré úsilí není stále k dispozici vhodné vozidlo. 
Služby občanům na základě povolení byly rozšířeny o čištění půd, zednické a kominické práce, kadeřnictví a 
natěračské práce ve výškách.

Neplacené služby
     Na  úseku  rekonstrukcí  veřejného  osvětlení  byla  provedena  výměna  třiceti  kusů  svítidel  a  provedena 
rekonstrukce  ve  Školní  a  Smetanově  ulici.  Zajištěna  byla  rekonstrukce  prašné  cesty v parku  ČSM  a  před 
Lidovou školou umění i dvou hřišť v ulici 1. máje a v Příční. Zastavily se práce na dobrodružném hřišti. 

Bytové hospodářství
     V průběhu roku pokračovaly práce na zateplení šťítů. Místo plánovaných osmi jich bylo končeno dvanáct. 
Probíhaly podle  plná výměny vchodových dveří ve staré zástavbě, nátěry oken, výměny a opravy vnitřního 
vybavení  bytů.  Ukončena  byla  generální  oprava  topného  systému  výměníkové  stanice  63.  Obdobně  jako 
Městský podnik bytového hospodářství prováděly údržbu i ostatní bytové správy.  Zvláště příkladných výsledků 
dosahovala bytová správa n.p. Chodos Chodov.

 
Vodní hospodářství
     Po dlouholetých potížích byl konečně odstraněn nepříznivý stav v zásobování města pitnou vodou. V závěru 
roku byla celá investice předána a uvedena do zkušebního provozu.
Pokračovaly práce na rekonstrukci rozvodů pitné vody v ulicích Jiráskova, Hlavní, Poděbradova a Vintířovská. 

Životní prostředí
     V současné době je zpracováván projekt nové skládky pevných domovních odpadků. Bylo ukončeno čištění 
rybníka v Ruské ulici. Je však nutné zajistit některé další práce spojené s možností jeho využití. 

Zdravotnictví
     Městský národní výbor využívá  všech mých možností ke stabilizaci lékařů ve městě. K rozšíření zdravotního 
střediska na polikliniku zatím nedošlo. 

Úsek sociálního zabezpečení



     Všechny úkoly vyplývající z dlouhodobé koncepce jsou splněny. 

Ideově výchovná část
     Pro zkvalitnění činnosti Sboru pro občanské záležitosti byla uskutečněna přehlídka kulturních vystoupení 
k obřadům a slavnostem. 
     Celá oblast ideově výchovné práce je řízena jednotným plánem kulturně výchovné činnosti s jehož plněním 
bude čtenář seznámen v další části zápisu. 

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ
     Chodov patří  již  řadu let  mezi  nejprůmyslovější  města  na  okrese.  Z toho vyplývají  potíže  s ochranou 
životního prostředí. Nejvíce starostí máme s ovzduším. V Palivovém kombinátě bylo instalováno před dvěma 
roky zařízení na likvidaci pachů chudých expanzních plynů. Avšak od dubna je pro předčasné opotřebení pláště 
opět mimo provoz. 
     Přímo v Chodově ovlivňují čistotu ovzduší kotelny závodů Drobně zboží,  Karlovarský porcelán a slévárna 
Chodos. 
Okresní  hygienicko-epidemiologickou stanicí  jsou  prováděna  každoročně  měření  intenzity škodlivých  látek. 
Bylo zjištěno, že v oblasti Chodova je nepřípustné znečištění jak spadem prachu, tak i oxidem siřičitým. 
     Pro životní prostředí je důležitý rovněž stav vodních zdrojů. Po vyřešení otázky pitné vody se národní výbor 
zaměřuje na potoky a rybníky.  Rybník v Ruské  ulici  byl vyčištěn  a  znovu napuštěn.  Za  pomoci  „ochránců 
přírody“ byl vyčištěn i Pulcový potok nad tímto rybníkem. Dluhem zůstává čištění chodovského potoka. Jeho 
znečištění je tak silné, že se nepodařilo najít ani organizace, ani občany, kteří by se této práce ujali.  
      Čistírna odpadních vod je v současné době plně vytížena. 
Technické služby provedly likvidaci rozsáhlé skládky pevného domovního odpadu ve Staré Chodovské.
     Péče o zeleň je každoročně jednou z neinvestičních akcí, která je dotována částkou statisíc korun. Právě při 
této práci je možné zapojení všech občanů do práce na zlepšení životního prostředí. Dobře o své pozemky i 
jejich  okolí  pečují  majitelé  rodinných  domků.   Horší  situace  je  u  panelových  domů.  Pošlapané  trávníky, 
neudržované a plné papírů, polámané stromky a vyšlapané chodníčky nejsou dobrou vizitkou obyvatel těchto 
domů. 
V letošním roce  bylo  vysázeno  1143 stromů a  keřů  a  2673  květin.  Mimo to  výsadbou  14000 květin  byly 
obnoveny všechny ozdobné záhony. 

 

SOCIÁLNÍ OTÁZKY 

Péče  o rodinu a děti
     V letošním roce byla dokončena evidence rodin s více než čtyřmi dětmi. Bylo zjištěno, že těchto rodin je 
dvaasedmdesát, z toho dvacet šest je cikánských.  U těchto rodin je pravidelně sledováno sociální zajištění a 
v případě potřeby poskytována jednorázová  finanční podpora.

      Další oblastí činnosti je sledování školní docházky. Tuto otázku řeší záškolácká komise a ve vážnějších 
případech komise správní.  V letošním roce projednala dvaapadesát případů. V šesti  případech byla navržena 
ústavní výchova, v osmi podala návrh na zastavení rodinných příplatků a v deseti stanovila ochranný dohled. 

Péče o staré a dlouhodobě nemocné občany
     Ve městě je v současné době 736 důchodců nad 65 let. Sociálně slabým občanům jsou poskytovány různé 
formy podpor,  ať  už  jednorázových,  nebo  opakovaných.  V dubnu  a  září  se  konaly  pro  pracující  důchodce 
rekreační pobyty na zámečku Favorit v Jindřichovicích a v rekreačním středisku na Bublavě. Osm poukazů bylo 
poskytnuto základní organizaci Svazu invalidů. 

Dům pečovatelské služby
      Má deset bytových jednotek. Péči o obyvatele zajišťuje pečovatelka z povolání z Nového Sedla. V terénu je 
38 ošetřovaných občanů, o které pečuje 17 dobrovolných pečovatelek. 



Kluby důchodců
      Jsou  v Chodově  stále  dva  v Hlavní  ulici.  Slouží  k zajištění  společenské  a  kulturní  činnosti  občanů 
důchodového  věku  i  občanů  postižených  zdravotně.  Návštěvnost  je  dobrá,  kolem 45  občanů.  Důchodci  se 
zúčastňují přednášek, besed, oslav a kulturních akcí. V tomto roce byly místnosti vymalovány, položeno nové 
lino a zakoupen nový koberec a magnetofon. 

Základní organizace Svazu invalidů
     Má 151 členů, kteří pečují o zeleň ve městě a provádějí sběr druhotných surovin. Během roku těmto občanům 
byly poskytovány porady  ve  věcech  právních,  slevách  na  různé  služby a  zřizování  telefonních  stanic.  Pro 
jednoho člena byl zajištěn psychorehabilitační kurz. 
     Invalidní občané mohou být zaměstnáni mimo běžný pracovní proces ve Výrobním družstvu Obzor. Toto 
družstvo má 52 zaměstnanců se sníženou pracovní schopností a těžkým zdravotním poškozením. Při domácí 
výrobě produkují přístrojové pojistky, kabely k motorům, baterie pro trolejbus, visačky, sponky a jiné drobnosti, 
důležité pro národní hospodářství a nerentabilní pro výrobní podniky. 

Péče o cikánské obyvatelstvo   
     V roce 1988 bylo v Chodově evidováno 144 rodin,  tj.  624 cikánských obyvatel.  Práce s touto sociální 
skupinou je rozsáhlá a náročná, projevuje se zde záškoláctví a trestná činnost. Z toho důvodu je nejvíce péče 
věnováno dětem. Jsou zapojovány do různých forem zájmové činnosti, pozornost je upřena na volbu povolání. 
Pro děvčata byl uspořádán sociálně zdravotní kurz a letní pionýrský tábor na Rovné. Pro dospělé byl uspořádán 
ples a zájezd na folklorní slavnosti do Strážnice. 

Aktiv pro občany společensky nepřizpůsobivé
     Do konce roku bylo hlášeno 29 osob propuštěných z nápravně výchovných ústavů. Mezi nimi převládají 
mladí lidé bez pracovního poměru. U závažnějších delikventů je stanoven ochranný dohled. 

STAV NA ÚSEKU KRIMINALITY
     V obvodu oddělení veřejné bezpečnosti v Chodově bylo za uplynulý rok spácháno 350 trestných činů, 201 
přečinů a 771 přestupků. Z  tohoto počtu bylo 30 trestných činů násilného charakteru, kde nejzávažnější je jeden 
případ vraždy, dvě loupeže a čtyři úlohy na veřejného činitele. Z těchto případů nezůstal žádný neobjasněný. 
Stoprocentní objasněnost je i u mravnostních trestných činů, kterých bylo čtyřicet.  Problémy jsou s řešením 
krádeží vloupáním kde ze 49 případů bylo vyřešeno jen 27.
Velký podíl na trestné činnosti mají recidivisté a cikánští obyvatelé. Zvýšil se i podíl mládeže.

 

ZDRAVOTNICTVÍ
     Přetrvávají nedostatky v obsazení obvodů kvalitními lékaři. Ze čtyř obvodů byly  po celý rok v činnosti jen 
tři.  Vzhledem k nemocnosti  lékařů velmi  často ani  ty.  V důsledku chřipkové epidemie byly čekací doby na 
ošetření neúnosně dlouhé – až tři hodiny. 
     Obsazeny jsou všechny čtyři zubní oddělení i dětské zubní oddělení. Zlepšila se situace na dětském oddělení. 
Čtyři pediatři zvládají ošetřit děti do 15ti let. 
     Z odborné  péče pracuje  denně ženské  oddělení,  dvakrát  týdně  kožní  a  interní,  jedenkrát  orthopedie  a 
logopedie. Neobsazeno je oční oddělení a zrušeno bylo oddělení chirurgické. 
     Již  několik  let  pomáhá  pedagogům dětská  psychiatrie,  která  by však  zasloužila  důstojnější  prostředí. 
Pohotovostní služba je zajišťována denně od 17.00 hodin a střídají se zde lékaři z celé spádové oblasti Chodov, 
Horní Slavkov, Sokolov. 
     Zhoršená je i kádrová situace lékárny. V zásobování přetrvává nepříznivý stav v dodávkách jednorázové 
injekční techniky, obvazového materiálu i některých duchů léčiv. 

KULTURNÍ ŽIVOT
    I v letošním roce byl kulturní život ve městě řízen jednotlivým plánem kulturně výchovné, tělovýchovné a 
branné činnosti. Oba závodní kluby se zasloužily o to, že si každý občan měl možnost vybrat žánr, který byl pro 
něho zajímavý. Z dovážených kulturních akcí jsou nejzajímavější již tradiční divadelní představení, Jeviště  bez 



líčidel, kde mají diváci možnost poznat naše nejznámější herce. Nově otevřený Chlap klub navazuje na úspěšný 
Sport v zákulisí. Těchto  akcí se zúčastňují známí sportovci, trenéři i sportovní komentátoři. 
     V průběhu roku se uskutečnila celá řada akcí, které měly i politický dopad. V únoru to byl Celoměstský aktiv 
občanů k výročí  února.  Zúčastnilo  se  ho 160 občanů,  kteří  zhlédli  zajímavý film.  V březnu bylo slavnostní 
zasedání ke 40. Výročí založení Svazu československo sovětského přátelství spojené s besedou se sovětskými 
hosty. Tradici má každoroční přijetí dvaceti žen u předsedy národního výboru při příležitosti Mezinárodního dne 
žen. Pravidelně 30. dubna v předvečer oslav 1. máje se koná lampiónový průvod městem. Nebylo tomu jinak ani 
letos. Překrásné počasí vylákalo do slavnostně vyzdobených ulic několik tisíc lidí k oslavě svátku práce, 1. máje. 
     Výroční Slovenského národního povstání bylo vzpomenuto při slavnostním projevu zapálením vatry. Pro děti 
a mládež uspořádaly organizace sportovně branné odpoledne. Při zářijových oslavách Dne horníků a energetiků 
byla uskutečněna celá řada sportovních a kulturních akcí se zajištěným stánkovým prodejem atraktivního zboží. 
V závěru měli horníci možnost zúčastnit se plesu. Dvě stě dvacet občanů německé národnosti uspořádalo 24. září 
mírovou slavnost.  Nejvýznamnější  událostí  roku bylo 70.  Výročí  založení  naší  republiky.  Oslavy probíhaly 
v závodech i na školách. Vyvrcholením byla celoměstská oslava, na jejíž přípravě se podílely soubory zájmové 
umělecké činnosti. Současně byli ocenění zasloužilí občané města a uskutečněny besedy se zajímavými lidmi. 
Oslavy tohoto výročí proběhly v Chodově opravdu důstojně. Závěr roku byl ve znamení manifestace k výročí 
Velké  říjnové  socialistické  revoluce.  Byly  položeny  věnce  k pomníku  V.I.Lenina  a  téměř  čtyři  tisíce  lidí 
procházeli městem se svítícími lampiony.   

Práce s knihou 

      Městská lidová knihovna pracuje stále ve stísněných podmínkách. Poněkud se zlepšilo prostředí položením 
nového lina  a  vymalováním místností.  Zájem našich  občanů o kvalitní  literaturu  stoupá,  především u dětí. 
Nemalou zásluhu na tom mají nepochybně pravidelné besedy, které pracovnice knihovny uskutečňují na základě 
smluv se školami. V rámci soutěže „Československo sovětské přátelství očima dětí“ byly uspořádány besedy se 
spisovateli a ilustrátory dětských knih. 

Práce s filmem

     Návštěvnost filmových představení  poněkud vzrostla  díky zařazování  atraktivních a zajímavých filmů. 
V závodním klubu opět letos pracoval „Klub náročného diváka“, jehož filmy byly vždy vyprodány. 
     Při výchově filmového diváka pomáhá promítání filmů pro školy, školní družiny a dům pionýrů. Pominout 
nelze ani filmy promítané v systému „Mládež a kultura“.

 
Zájmová umělecká činnost

     Stálým problémem této důležité oblasti kulturního života je nedostatek prostor, kde by se soubory scházely. 
Přesto  některé  dosahují  velice  dobrých  výsledků.  Jsou  to  především  ochotnické  soubory  „Za  kinem“  a 
„Poškoláci“. Oba tyto soubory pracují netradičními formami a se svou tvorbou se dostaly i za hranice okresu. 
Rovněž hudební soubor „Kolečko“ produkuje zajímavý hudební žánr. Několika přehlídek se zúčastnila country 
skupina „Vagony“ a řada dalších. Je škoda, že se v letošním roce neuskutečnila přehlídka Festivalu politické 
písně.  Avšak  Jarní  setkání  folkových  a  country  amatérských  skupin  bylo  v Chodově  opět,  a  ani  divadelní 
Chodovraty nechyběly. 
     Velkých úspěchů dosáhli v letošním roce tanečníci. Při závodním klubu Chodos pracují kroužky výrazového 
tance i tance společenského. Tyto kroužky bývají se svými předtančeními ozdobou všech plesů. V Chodově se 
uskutečnila i celostátní soutěž VHJ Chepos ve společenském tanci. Naši obstáli velmi dobře.     
     Nezapomínáme ani na ostatní oblasti zájmové umělecké činnosti. Nejmladší zpěváci a recitátoři měli možnost 
změřit své síly v městských soutěžích. Dvacetpět prací hodnotila porota v literární soutěži „Chodovský balíček“. 
Pro starší spisovatele byla v květnu uskutečněna obdobná soutěž – národně literární soutěž „Chodovská mísa“. 
Symbolické odměny pro obě soutěže vyrábí chodovská porcelánka. 
     Široké  pole  působnosti  má  oblast  výtvarná.  Mírový aktiv  se  podílí  na  soutěži  „Děti,  mír  a  umění“. 
Fotografové mohou své fotografie předvést na soutěžní výstavě „Vteřiny života“, která přesahuje rámec města. 
Zajímavá  byla  výstava  amatérských  výtvarníků  ve  výstavní  síni  závodního  klubu  Chodos.  Po  celý  rok  se 
můžeme seznamovat  s pracemi dětí  našich škol  ve foae závodního klubu Vřesová, či  v agitačním středisku. 
Největší výtvarnou soutěží je krajská výtvarná soutěž „Československo sovětské přátelství očima dětí“.



Agitace a propagace    

     Propagace činnosti orgánů a organizací se děje již řadu let prostřednictvím Zpravodaje. Redakční rada byla 
ustavena  a  pracovala  dobře.  V jejím  čele  stál  Štěpán  Podešt.  Stále  se  nedaří  zkvalitnit  relace  do  rozhlasu. 
Omezují  se většinou jen na hlášení  havárií  a  občasnou propagaci  divadelních představení.   Nedostatkem je 
špatná slyšitelnost v řadě oblastí města. 
Zlepšení lze zaznamenat v úpravě agitačních skříněk. 

SBOR PRO OBČANSKÉ ZÁLEŽITOSTI
     Vede evidenci životních jubileí a jeho členové jubilanty navštěvují. V obřadní síni jsou díky aktivitě sboru 
slavnostně předávána maturitní vysvědčení, občanské průkazy, povolávací rozkazy brancům a Jánského plakety 
čestným dárcům krve.
     Sbor pro občanské záležitosti pořádá též vítání nových občánků a zlaté svatby. Kromě toho se podílí na 
akcích škol, jako je „poslední zvonění“ pro vycházející žáky, slavnostní pionýrské sliby a řadě dalších. Při akcích 
využívá sbor souborů zájmové umělecké činnosti, škol a mateřských škol. V letošním roce uskutečnil přehlídku 
všech souborů, které mu v jeho práci pomáhají. 

SPORT
     V letošním roce byla dána do užívání s ročním zpožděním nová sportovní hala, jako majetek Tělovýchovné 
jednoty  Spartak  Chodov.  Tím  se  získala  řada  možností  pro  rozvoj  této  tělovýchovné  jednoty.  Proto  byly 
rozšířeny oddíly o základní a rekreační tělovýchovu a cvičení rodičů s  dětmi. V současné době se počet členů 
blíží  tisícovce.  V anketě  o  nejlepší  zástupce  tělovýchovného  hnutí  na  Sokolovsku  se  umístili  velice  dobře 
Antonín Urban, přeborník ČSR v silovém trojboji, Jitka Almanová, trenérka oddílu kondiční kulturistiky žen a 
Jaroslav Říha, dlouholetý trenér mládežnické košíkové. 
     Chodovští občané mají možnost sportovního vyžití i ve dvou oddílech Tělovýchovné jednoty Spartak Stará 
Chodovská. Největší úspěchy dosahují oddíl karate. 
     V oddílech ledního hokeje, turistiky, nohejbalu a rekreační tělovýchovy Kombinátu Vřesová pracuje přes tři 
sta zájemců o sport. Tělovýchovná jednota uskutečnila devět akcí pro veřejnost. Nejatraktivnější byla „Cesta 
pohádkovým lesem“ pro děti z mateřských škol. V prostoru pod nafukovací halou byla zahájena stavba dvou 
víceúčelových hřišť, která budou k dispozici i široké veřejnosti. 
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     V oddílech Svazarmu trénují mladí cyklotrialisté a letečtí modeláři. Dva absolventi posledně jmenovaného 
kroužku již usedají do stíhacích letadel a jsou před dokončením Vysoké vojenské letecké školy. 
      Kynologové se svými psy dosahují velice pěkných výsledků, o čemž svědčí i uspořádání přeboru ČSR 
záchranných psů.

ČINNOST MATRIKY
     Matriční obvod i v tomto roce zahrnoval kromě Chodova a Staré Chodovské i Vintířov, Vřesovou a Tatrovice.
     V Chodově se narodilo 243 dětí. Všechny se narodily v okolních nemocnicích. Rodiče s dětmi byli pozvání 
na slavnostní uvítání do života, které zajišťuje Sbor pro občanské záležitosti. 
     V obřadní síni bylo uzavřeno 151 sňatků. Dále bylo vydáno 28 povolení k uzavření manželství mimo Chodov 
a 4 sňatky byly přijaty  od jiných národních výborů.
     V matričním  obvodě  došlo  ke  čtyřiceti  pěti  úmrtím.  Bylo  povoleno  celkem čtrnáct  změn  příjmení  u 
nezletilých. 

ŠKOLSTVÍ
Jesle a mateřské školy

     Všechny žádosti o umístění dětí v předškolských zařízeních byly kladně vyřízeny. Kapacita devíti mateřských 
škol stačila i díky nižší populaci. Pedagogičtí pracovníci pracovali podle nové koncepce a připravovali děti na 



vstup do školy. Zkvalitnila se i logopedická péče, která v minulých letech dělal potíže při vstupu do prvních tříd. 
Na  všech  předškolních  zařízeních  pracují  zájmové  estetické  kroužky,  které  se  svými  programy  prezentují 
především  při  akcích  Sboru  pro  občanské  záležitosti.  Kladně  lze  hodnotit  i  rozvíjející  se  spolupráci  se 
základními školami. Dobrý stav není v oblasti stavební kvality zařízení. 

Základní školy

     V Chodově navštěvovalo v roce 1988 v průměru dva a půl tisíce žáků. Od pátých ročníků jiiž postoupila 
upravená koncepce s redukovaným učivem. 
     Na všech čtyřech základních školách dosahovali žáci dobrých výsledků při přijímacím řízení na vyšší typy 
škol. Za zmínku stojí  i velmi výrazné úspěch v soutěžích.  Primát si drží  3. Základní škola, která má vítěze 
okresní soutěže „Puškinova památníku“,  „matematické olympiády“ a „O zemi, kde zítra již znamená včera“. Ve 
sportovních soutěžích si vedla nejlépe 2. Základní škola a  1. Základní škola.
      Dvě pionýrky z těchto škol byly přijaty na Hradě k převzetí nejvyššího pionýrského vyznamenání. Z 1. 
pionýrské skupiny se dva pionýři zúčastní mezinárodního tábora míru ve Finsku.
     Žáci a pedagogičtí pracovníci se podílejí i na plnění volebního programu národní fronty. Organizují brigády 
na úpravě okolí škol, městské zeleně, ale i na hřišti Tělovýchovné jednoty Spartak Chodov. S nimi má dobrý 
patronát 1. základní škola. Dobrých výsledků dosahují děti ve sběru druhotných surovin a lepší se situace i ve 
sběru léčivých rostlin. 
     Již tři roky pracuje na 1. základní škole Stanice mladých techniků pod patronací Palivového kombinátu ve 
Vřesové. Tato stanice připravuje mladé elektrotechniky a programátory. 
     Školy se snaží ze všech svých sil plnit náročný úkol, vychovávat mladou generaci. Nemají k tomu však vždy 
ty nejideálnější  podmínky.  Nedobrý je  stavební  stav všech budov,  především nejstarší  škola  již  nevyhovuje 
moderním požadavkům. V naprostém pořádku není ani jedna tělocvična. Propadávají se podlahy, rozpadá se 
sociální zařízení. Městský národní výbor projevuje maximální snahu o nápravu, ale neshledává se s pochopením 
stavebních organizací. 
     Obdobná nedobrá situace je v materiálním vybavení škol pomůckami. Staré pomůcky pomalu dosluhují, nové 
nejsou k sehnání, nebo jsou velice nekvalitní. A tak požadavek sepětí školy se životem je plněn jen s vypětím 
všech sil učitelů a ředitelů škol.  

 
     Školám  v práci  hodně  pomáhají  patronátní  závody.  Každá  škola  má  uzavřený  patronát  s některým 
chodovským podnikem.  I  jednotlivé  třídy mají  své  patrony v brigádách  socialistické  práce.  Jejich  zásluhou 
můžeme mít  nové  nástěnky,  opravený nábytek,  ploty.  Nezapomínají  ani  na výchovnou práci.  Zvou děti  na 
exkurze, aby poznaly život horníků a energetiků, připravují pro ně soutěže, závody, výlety. To vše dělají ve svém 
volném čase a náleží jim za to dík všech školských pracovníků.  
      Děti s mentálními poruchami mají možnost navštěvovat Zvláštní školu. Její kapacita, sto dětí, je i letos plně 
vytížena. 

Městský dům pionýrů a mládeže
 
     Hlavní náplní činnosti Domu pionýrů je starost o aktivní využívání volného času dětí pionýrského věku i 
mládeže na 14 let.  V letošním roce pracovala opět více než čtyřicet zájmových kroužků v oblasti  technické, 
tělovýchovné, branné a estetické. Kromě toho pořádá Dům pionýrů jednorázové akce pro děti chodovských škol, 
jako například soutěž „Co má znát a umět pionýr“, „Den plný sportu“, „O nejlepšího šachistu“ a řadu dalších. Při 
„domě“ pracuje klub vedoucích hvězdiček jisker, budoucích pionýrských pracovníků. 

Lidová škola umění

     Přispívá  velkou  měrou  k estetickému cítění  obyvatel  Chodova.  V letošním roce  oslavila  20  let  svého 
působení. Za tu dobu vychovala mnoho dobrých hudebníků. K tomuto výročí byl uspořádán slavnostní koncert 
žáků, který měl vysokou úroveň.
     V lidové škole umění se připravují mladí hudebníci a výtvarníci. Letos zahájil svou činnost i třetí obor – 
dramaticko-literární. 



PRŮMYSL
Palivový kombinát 25. únor, koncernový podnik Vřesová 

     Pracující palivového kombinátu splnili úkoly roku 1988 v těžbě uhlí na 102,8% a ve výrobě tříděných druhů 
paliv na 120,2 %. 
V podniku pracovalo 297 kolektivů brigád socialistické práce, které svojí aktivitou a iniciativou přispěly k plnění 
náročných úkolů státního plánu vědeckotechnického rozvoje.  
     Kromě podnikového ředitelství,  které tvoří řídící složku koncernového podniku, je podnik rozčleněn na 
dalších šest závodů. 
     Velkolom Jiří se podílel na zásobování národního hospodářství dodávkou 777147 tisíci tun hnědého uhlí, 
k jehož  získání  museli  horníci  odtěžit  téměř  25  miliónů  krychlových  metrů  zeminy.  Tohoto  výsledku  bylo 
dosaženo mnohdy složitých klimatických i těžebních podmínkách i  když letošní  mírná zima byla horníkům 
příznivě nakloněna.
     Závod Tlaková plynárna překročil plán výroby svítiplynu o 94%. Dobře si závod vedl i ve výrobě dalších 
chemických produktů, především kyslíku a dusíku. 
     Hlavními  úkoly závodu  Úpravna  jsou  úprava  uhlí  pro  potřeby  plynárenských  generátorů,  třídění  pro 
energetiku a pro tržní fond a v neposlední řadě výroba briket. Jen tohoto produktu bylo na náš trh dodáno 658 
tisíc tun, to znamená překročení státního plánu o 15,4 %.
     Závod Energetika produkuje elektrickou energii nejen pro potřeby Palivového kombinátu, ale dodává i do 
celostátní  energetické  sítě.  Teplárna  je  vítaným  zdrojem  tepelné  energie  pro  potřeby  podniku  i  pro 
malospotřebitele, to znamená pro vytápění bytů. 
     Pracující závodu Ústřední údržba jsou pro podnik nepostradatelní nejen jako údržbáři a řidiči, ale zajišťují  
řadu dalších služeb, bez nichž by byl chod podniku nemyslitelný. 
     Obsluhu a provoz kolejové dopravy a vleček zajišťuje závod Doprava. Náročná činnost i v těch nejtěžších 
klimatických podmínkách a terénech vyžaduje vysokou pracovní obětavost. 
     Pro zaměstnance Palivového kombinátu je zajištěna lékařská služba. Mají možnost tuzemské i zahraniční 
rekreace, jejich děti se mohou rekreovat v letních měsících v pionýrských táborech v ČSR i v Polsku a Německé 
demokratické republice. 
     Pro zlepšení sociálních služeb pomohlo i otevření nové budovy ubytovny v Chodově. 

 

Národní podnik Chodos Chodov

     V  tomto  roce  došlo  ke  změně  v  kolektivu  náměstků   ředitele   podniku.   Technický  náměstek, 
s.  Bernard  požádal   o   uvolnění  z funkce  ze  zdravotních  důvodů.   Na   jeho  místo  byl  ustanoven  ing. Jan 
Štengl. 
     Podnik zajišťoval  národohospodářskou potřebu v oblasti  gumárenského a plastikářského zařízení  včetně 
forem. Vedle této činnosti se zabýval výrobou odlitků ze šedé litiny a vyráběl teplo pro byty v Chodově. 
     Podnik byl zařazen mezi organizace experimentálně ověřující samofinancování. Vzhledem k tomu, že se 
vnější podmínky pro práci jen málo změnily, působily i nadále negativní jevy, které se projevovaly i v minulých 
letech.  Je  to  především  nedostatečné  zásobování,  postupné  stárnutí  strojového  parku  a  malá  atraktivnost 
zaměstnání oproti okolním podnikům. Nejdůležitější bude odstranit výdělkovou stagnaci.       
     Přes všechny negativní jevy splnil podnik všechny rozhodující ukazatele stanovené pro hodnocení výsledků 
činnosti. Současně splnil všechny závazky vůči společnosti, plán odbytu a všechny hospodářské smlouvy. Vývoz 
byl realizován s vysokým kladným ukazatelem. Rovněž dosáhl velmi vysoké exportní schopnosti a nadprůměrné 
úrovně hospodaření. Podnik vysoko překročil plánovaný objem zisku, zejména zisku ze zahraničního obchodu. 
V roce 1988 byla podepsána kooperační smlouva s firmou Kautex z Německé spolkové republiky. 
     V oblasti vědeckotechnického rozvoje byly zahájeny práce na zcela koncepčně novém vulkanizačním lisu 
osobních autoplášťů, který se v závěru roku podařilo výrobně dokončit. 
     Podnik navázal přímé vztahy se sovětskými organizacemi Orgcheni Moskva a Vnichinprojekt Kyjev.
     Z hlediska investiční výstavby byla dokončena stavba lakovny pro povrchovou úpravu a expedici výrobků. 
     Vedení  podniku se staralo i  o  mimopracovní  činnost  svých zaměstnanců.  Pro padesát pracovníků byla 
zajištěna  lázeňská  péče,  375  se  zúčastnilo  tuzemské  a  332  zahraniční  rekreace.  Pro  děti  zaměstnanců  byl 
zabezpečen letní pionýrský tábor na Stříbrné, v Polsku a v Jugoslávii. Došlo ke zvýšení kvalifikace pracovníků 
v oblasti  mikroelektroniky,  robotizace  a  výpočetní  techniky.  Noví  pracovníci  byli  proškolení  k práci  na  NC 
strojích. 



     V podniku bylo zaměstnáno 1388 pracovníků, ve středním odborném učilišti se učilo 227 žáků ve dvou 
čtyřletých oborech s maturitou a ve dvou tří a půlletých oborech. V hnutí BSP je zapojeno 834 pracovníků v 52 
kolektivech.
     Nejlepší pracovníci obdrželi státní vyznamenání   „Za pracovní věrnost“ s. Růžena Vágnerová, 
„Vzorný pracovník  Federálního ministerstva  hutnictví,  strojírenství  a  elektrotechniky“  s.  Anna Farmačková, 
„Průkopník socialistické práce“ s. Miroslav Helinský, „Čestné uznání vlády ČSSR a ÚRO“ s. Jan Hruška a 
kolektiv vedený s. Milošem Tesařem a „Vzorný mistr HTS“ s. Jiří Pošvář. 
     V letošním roce došlo ke smutné události, úmrtí bývalého ředitele n.p. Chodos s. Vladimíra Emra. 

Sklotas, koncernový podnik, závod Chodov

     Chodovský podnik je znám v mnoha zemích světa výrobou sklad pod názvem Chodpat. V letošním roce jeho 
výroba pokračovala, ale jen do poloviny července. Od tohoto data byla zahájena generální přestavba vanového 
agregátu, který byl dosud provozován na generátorový plyn. Agregát je přebudováván na nové palivo, zemní 
plyn. 
     Tato přestavba má nejen ekonomický efekt, ale její přínos lze spatřovat především na úseku ekologickém. Při 
bývalém provozu se  denně  spálilo  50-70 tun uhlí,  které  svými zplodinami  –  zejména  sírou  – znečišťovalo 
Chodov i okolí. Celá akce by měla být dokončena v květnu příštího roku. 
     Přesto,  že výroba byla ukončena v červenci,  byly v rozpracovanosti  vytvořeny takové podmínky,  které 
umožnily expedovat část sortimentu téměř do konce roku. Díky dobré organizaci práce a iniciativě pracujících 
byla výroba zboží i export do kapitalistických států překročen. 
 

 

Krajka Kraslice, závod Chodov

     Pracující závodu se zapojili do přestavby hospodářského mechanismu zvýšenou pracovní iniciativou. Přesto, 
že strojový park závodu je velmi starý vyrovnali se pracující s náročnými úkoly na výtečnou. Plán splnili ve 
všech rozhodujících ukazatelích. Jen zisk byl překročen o 24 %.
     Výrobky podniku nejsou určeny jen pro tuzemský trh, ale značné množství je vyváženo do zahraničí. Nejedná 
se jen o tradiční výrobu krajek, ale i výrobky z oblasti konfekce. Šijí se dětská pyžama a trička. 
     Je až obdivuhodné, jaké krásné a vzdušné krajky lze vyrobit na strojích z roku 1950. Jistě by si i tento podnik 
zasloužil  za  své  výsledky  a  výkony  nějaké  investice,  které  by  provoz  odhlučnily  a  zlepšily  tak  pracovní 
prostředí. 

Drobně zboží Cheb

     Je velkoobchodní závod v Chodově, který zajišťuje zásobování  prodejen vlastní sítě, Jednoty a Potravin 
zbožím sortimentu drogerie, kancelářské potřeby, papíru, hraček, dárkovin a sportu. Do oblasti jeho působnosti 
spadají okresy Sokolov, cheb a Karlovy Vary. 
     Plánované úkoly závodu byly splněny na 102,7% zásluhou odpovědné práce celého kolektivu, iniciativou a 
pracovní disciplinou. Nemalý podíl na dobrých výsledcích má soutěž kolektivů Brigád socialistické práce.   

Technické služby města

     Pracující Technických služeb se stejně jako ostatní chodovské závody vyrovnali se všemi úkoly roku. Výdaje 
byly čerpány na 99= a příjmy vysoko překročeny. Technická zařízení jsou v dobrém stavu, takže jsou s to udržet 
ve městě čisté prostředí. Pracující Technických služeb zajistili mnohé stavební a údržbářské práce, které trvale 
zlepšily prostředí ve městě. 
Byly to mimo jiné zpevnění komunikací ve staré zástavbě v Husově ulici, uvedli do původního stavu většinu 
překopů po opravě teplovodů a jiné. 



    Pracoviště údržby komunikací a mechanismů zajistila i údržbářské práce na budovách organizace, smuteční 
síně, zahradnictví. Na  budově správy Technických služeb byla provedena i nová fasáda. 
     Kvalitní práci odvádějí zahradníci. Nejenže zásobují občanské výbory kvalitními sazenicemi květin i dřevin, 
ale  květinová  výzdoba  v Chodově  patří  k velice  kvalitním.  Vždyť dva  ozdobné  záhony soutěžily  v krajské 
soutěži  zahradníků.  Je  jen škoda,  že  ne  všichni  občané města  si  této  práce dokáží  vážit,  že  se  příliš  často 
setkáváme s vandalismem.  
     Na odvoz domovních odpadků se rozšířil počet obřích kontejnerů. Do města se umístily nové odpadkové 
koše. 

Městský podnik bytového hospodářství

     Spravuje největší část bytového fondu ve městě. V letošním roce pokračoval ve své dobré práci, přestože se 
neustále potýká s nedostatkem pracovníků. Nejlepší výsledky byly dosaženy v plnění plánu oprav.  Zde byl plán 
překročen o 23,1 %. I ostatní ukazatele jsou plněny. 
      Bytový podnik pokračoval  v zateplování  štítů  starší  zástavby,  vyměňoval  další  vnitřní  vybavení  bytů, 
prováděl  opravy výtahů  a  topení.  Největší  problémy má podnik  stále  s chátrajícím teplovodním rozvodem. 
Z plánovaných 109 oprav bylo v důsledku drobných havárií těchto oprav 237. 
Vzhledem k nepříznivým klimatickým podmínkám byla dodávka tepla zahájena již 16. Září a tím se značně 
zkrátila doba plánovaná na generální opravy. Potíže jsou i se zajišťováním potřebného materiálu, především 
potrubí. 
     Další negativní jev v činnosti bytového podniku je stálý nárůst nedoplatků nájemného. I když bylo využito 
všech legislativních možností vymáhání, k nápravě nedošlo. Většinou se jedná o uživatele cikánské národnosti a 
obyvatele z nižších sociálních vrstev. U nich je zaznamenána častá fluktuace v zaměstnání i časté stěhování. 
     

 

ÚDAJE O OBYVATELSTVU 
    V závěru roku 1987 bylo v Chodově hlášeno trvale 15522 občanů a 253 zde žilo přechodně.
V průběhu roku se zde narodilo 116 dětí a přistěhovalo se 342 občanů. Úbytek úmrtím činí 58 lidí, z evidence 
bylo odhlášeno 352 obyvatel, kteří se odstěhovali. 
Celkem přibylo v Chodově 458 občanů a ubylo 410. Je vidět,  že fluktuace je stále vysoká. 
     V závěru roku 1988 měl Chodov k trvalému pobytu přihlášeno 15603 obyvatel a  přechodně zde žilo 349 lidí. 
Poměr mezi počtem mužů a žen je vcelku rovnoměrný.

ZÁVĚR
     Naše republika a spolu s ní i chodovští občané oslavili v letošním roce 70. výročí vzniku ČSR. V souvislosti 
s oslavami opět vzrostla pracovní iniciativa občanů, kteří se snažili o zvelebení svého města. 
      Kladně lze hodnotit práci všech orgánů a organizací, které se zasloužily o zdárné dokončení přívodu vody do 
Chodova. Díky jim měli naši obyvatelé dodávky pitné vody již bez potíží. Stále však nebyla dořešena otázka 
bezvadné  dodávky  tepla  a  teplé  užitkové  vody.  Tento  stav  závisí  na  rychlosti  výměny  topných  potrubí. 
Nepřispívalo ke spokojenosti občanů starší zástavby když měli i několik dní ve svých bytech zimu. 
     V uplynulém roce nedošlo ani ke zlepšení zásobování. Stále jsou velké rozdíly v zásobení okolních měst a 
našeho města.  Spotřební  družstvo Jednota  ve spolupráci  s národním výborem by mělo vyvinout  větší  snahu 
směřující k nápravě a tím i ke spokojenosti obyvatel města. 
     V minulém roce se zlepšila čistota města. Parky jsou díky Technickým službám upravené, ulice čisté. Avšak 
ani  zde  nemůžeme být  zcela  spokojeni.  U některých  domů je  stále  smutno,  občanským výborům se nedaří 
zaktivizovat své nájemníky, aby si prostředí zpříjemnili. Velmi často se též setkáváme s vandalismem, kdy lidí, 
bohužel především mladí, ničí bezdůvodně práci jiných. 
     Díky existenci dvou závodních klubů se stále zlepšuje oblast kultury. Občané se mají možnost na jejich  
scénách setkávat s umělci, kteří do této doby znali jen z televizních obrazovek. Zvýšil se i počet lidí, kteří tuto 
možnost uvítali a hlediště bývají zaplněna. 
     Kladně lze hodnotit i podíl závodů a podniků na životě města. Díky vzájemným dohodám si již uvědomily, že 
nemohou  existovat  bez  města,  stejně  jako  město  nemůže  existovat  bez  nich.  Za  předpokladu,  že  se  tato 
spolupráce bude dále rozvíjet určitě dosáhneme v příštích letech ještě lepších výsledků. 



                                                                                              Zapsala: J. Mecelová

Zápis pro kroniku byl schválen školskou a kulturní komisí dne  23.3.1989
A radou MěstNV dne  3.4.1989
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